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مجلس نرخ ۵ هزار تومانی 
گندم را قبول ندارد

چهارشنبه 
1400 .02 .08

15  رمضان28/1442  آوریل  2021

عضو کمیسیون کشاورزی با بیان 
اینکه نرخ ۵ هزار تومانی گندم مورد 
تایید مجلس نیست و از نظر ما قیمت 
این محصول باید حداقل ۶ هزارتومان 
باشد، گفت: در اولین جلسه کمیسیون 
ایــن مســاله بــررســی مــی شـود. 
محمدتقی نقدعلی در واکنش به اقدام 
دولــت در تعیین قیمت ۵ هزار تومانی 
برای نــرخ خریــد تـضمینی گندم، 
افزود: نظر مجلس شــورای اسلامی، 
کمیسیون کشاورزی و نمایندگان ناظر 
در شورای قیمت گذاری محصولات 
استراتژیک برای قیمت گندم حداقل 
شش هزار تومان بود که متاسفانه دولت 
زیربار آن نمی رود و تمکین نمی کند. 
نقدعلی تصریح کرد: اگر دولت همان 
هزینه ای را که می خواهد بعدا صرف 
واردات گنــدم کنـد را هــم اینک 
به تولید داخل اختصاص دهد، مجبور 
نخواهد بود که از طریق واردات، گندم 
موردنیاز کشور را تامین کند و این 
اقدام به مثابه چرخاندن لقمه دور سر 
است. وی تاکید کرد: این اقدام دولت 
موردقبول مجلس نیست و یک بدعت 
غیرقابل پذیرش است و ما آن را به نفع 

کشاورزی و اقتصاد کشور نمی دانیم.

نیــم نگــاه

سکه و طلا
خرید      )تومان( فروش  )تومان( سکه

9800000 9900000 سکه تمام بهار قد    یم

9900000 10040000 سکه تصویر امام

۵400000 ۵۵00000 سکه نیم بهار

3۵00000 3600000 سکه ربع بهار

1900000 2000000 سکه یک گرمی

888247 99733 هر گرم طلاي 18 عیار

بورس
تغییر د    رصد     عنوان شاخص

15681/82 1/32 كل

4097/94 1/32 قیمت

13770/54 1/60 بازار اول

23801/55 0/98 بازار د    وم

15512/14 1/49 صنعت

1627/69 2/47 30 شركت

زار
ــا

ب

ارز
خرید     فروش ارز )بانک مركزی(

4200 4221 د    لار آمریکا

۵073 ۵099 یورو اروپا

۵۵12 ۵862 پوند     انگلیس

2911 3404 د    لار كاناد    ا

2914 3292 د    لار استرالیا

۵01 ۵08 لیر تركیه

خود   رو / قیمت كارخانه ) تومان (
91000000 سایپا 1۵1  107000000 رانا 

9۵426000 تیبا 2 )سفید( 108061000 SLX 40۵ پژو

92928000 ساینا )ساده( 122410000 پژوپارس 

199898000 وانت زامیاد گازسوز)ساده( 1۵3100000 پژو 207 دند ه ای + فرمان هیدرولیک

۵97000000 X33 ام.وی.ام
420863000 ام.وی.ام 31۵ هاچ بک)پلاس(

7۵0863000 )IE( ۵ چری تیگو

بنــگــاه

خبــر
  آمادگی برای همکاری 
با خودروسازان خارجی

ایرنا: دبیــر انجمن صنایع همگن نیرو محــرکه 
و قطعه ســازان خــودروی کشــور گفت: هرچند 
معتقدیم اسناد بالادستی در صنـعت خودرو باید 
تعیین کننده تصمیم ها و حتی مشارکت های خارجی 
باشد، اما برای هرگونه همکاری با خودروسازان 
کلاس جهانی آمادگی ۱۰۰ درصدی از سوی 
قطعه سازان وجود دارد. آرش محبی نژاد درخصوص 
بازگشت خودروسازان خارجی به کشور در صورت 
برداشته شدن احتمالی تحریم ها، افزود: قطعه سازان 
به ویژه اعضای این انجمن طی چند سال گذشته با 
وجود تحریم ها، نشان دادند که از آمادگی بالایی 
برای تامین نیاز صنعت خودروی کشور برخوردارند 
و خلق »جهش تولید« در سالی که گذشت و افزایش 
تیراژ نسبت به سال ۹۸، در شرایط تشدید تحریم ها 

به دست آمد.

خداحافظی با تراکنش های 
بدون هویت 

آرمان ملی: معاون فناوری های نوین بانک 
مرکزی گفت: با دو تصمیم مهم، به زودی شاهد عدم 
وجود تراکنش های بدون هویت در شبکه بانکی 
خواهیم بود. مهران محرمیان با اشاره به اینکه دو گام 
مهم برای شفافیت تراکنش های بانکی برداشته شد، 
افزود: از این پس تراکنش های فاقد کد شهاب در پایا 
برگشت می خورد. وی در ادامه یادآور شد: همچنین 
تراکنش های ساتنا که حساب آن توسط بانک عامل 
به بانک مرکزی معرفی و در سامانه سیاح ثبت نشده 
است، برگشت می خورد. محرمیان تاکید کرد: 
به زودی شاهد عدم وجود تراکنش های بدون هویت 

در شبکه بانکی خواهیم بود. 

احتمال افزایش وام طرح ملی 
مسکن در بافت فرسوده

آرمان ملی: معاون مسکن و ساختمان وزارت 
راه وشهرسازی از احتمال تصمیم گیری دولت طی ۲ 
هفته آتی در خصوص افزایش سقف تسهیلات طرح 
اقدام ملی مسکن در بافت فرسوده به ۱۵۰ میلیون 
تومان خبر داد. محمود محمودزاده در خصوص 
افزایش سقف تسهیلات طرح اقدام ملی مسکن 
که پیش تر اعلام شده بود مقرر است در بافت های 
فرسوده از ۱۰۰ میلیون تومان به ۱۵۰ میلیون تومان 
افزایش یابد، گفت: هنوز این مبلغ مصوب نشده است. 
این پیشنهاد توسط وزارت راه و شهرسازی مطرح شد 
که امیدواریم در طی دو هفته آینده نتیجه قطعی آن 
مشخص شود. معاون مسکن و ساختمان وزارت راه 
و شهرسازی از احتمال مصوب شدن مبلغ تسهیلات 
اجرای طرح اقدام ملی مسکن در بافت فرسوده به 
۱۵۰ میلیون تومان خبر داد و افزود: افزایش مبلغ 
تسهیلات طرح اقدام ملی مسکن در بافت های 
فرسوده مراحل بررسی خود را در کمیسیون های 

مختلف دولت طی می کند.

رشد 113 درصدی فروش فملی
آرمان ملی: فروش شــرکــت ملـی صنایع مس 
ایران در فروردین ماه با افزایش ۱۱3 درصدی نسبت 
به مدت مشابه در سال قبل به ۱4,۰۰7,۹4۶ میلیون 
ریال رسید. اردشیر سعدمحمدی مدیرعامل فملی 
گفت: مقدار 33 درصد از درآمد شرکت در این مدت 
از طریق فروش صادراتی و ۶7 درصد از طریق فروش 

داخلی بوده است.

 عبور فولادمبارکه از تولید 
ماهانه ۷۰۰هزارتنی تختال

آرمان ملی: حمیدرضا عظیمیان گفت: گروه 
فولادمبارکه توانسته در بخش های مختلف تولید 
در فروردین ماه ۱4۰۰ رکوردهای متعددی را به 
ثبت برساند و با تولید بیش از 7۰۰ هزارتن تختال 
باردیگر شعار »ما می توانیم« را در صنعت فولاد 
کشور به عمل تبدیل کند. مدیرعامل فولاد مبارکه 
با اشاره به مهمترین رکوردهای ثبت شده در این 
شرکت افزود: شرکت فولادمبارکه با شکستن رکورد 
تولید در 4 نواحی فولادسازی یکی از مهمترین 
رکوردهای تولید در این شرکت در ناحیه فولادسازی 
و ریخته گری مداوم را به ثبت رساند و همچنین 
در ناحیه فولادسازی توانسته است با گذر از تولید 
۶۶۲ هزارتن تختال که آخرین رکورد ثبت شده 
فولادمبارکه در اسفند ۹۹ بود؛ این بار با تولید 
7۰۰هزار و ۲۱۵  تن تختال رشد قابل قبولی را در 

تولید این محصول استراتژیک به ثبت برساند.

تحقق تولید 148 هزارتنی شمش 
در فولاد کاوه جنوب کیش 

معدن24: بررسی آمارهای منتشره سامانه کدال 
حاکی است در نخستین ماه سال ۱4۰۰ شرکت 
فولاد کاوه جنوب کیش موفق به تولید ۱4۸ هزار 
و ۸۰ تن شمش بیلت شد. بر پایه آمارهای سامانه 
کدال، این آمار در مقایسه با تولید ۱۰۰ هزار و ۵۱۶ 
تنی شمش بیلت در فروردین ماه ۹۹ رشد 47.3 
درصدی نشان می دهد. شرکت فولاد کاوه جنوب 
کیش در ماهی که گذشت همچنین ۱۶۰ هزار و 
۸۶۵ تن آهن اسفنجی تولید کرد. آمار تولید آهن 
اسفنجی نیز در مقایسه با مدت مشابه پارسال )۱۲4 
هزار و ۲4۶ تن( رشد ۲۹.4 درصدی داشته است. 
بر پایه این گزارش در ماهی که گذشت مجموع 
فروش شرکت فولاد کاوه جنوب کیش ۱۰۹۹3 
میلیارد و 3۱۰ میلیون ریال بوده که ۶۱۸۵ میلیارد 
و ۸۹۹ میلیون ریال آن مربوط به فروش محصولات 

صادراتی بوده است.

آرمان ملی: برپــایه تــازه ترین گــزارش آماری انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران، مجموع صــادرات فولاد ایران 
)فولاد میانی و محصولات فولادی( در سال گذشته ۹ میلیون 
تن بوده که نسبت سال ۹۸، کاهش ۱3.۱ درصدی نشان 
می دهد. براساس این گزارش این کاهش صادرات از نظر وزنی 
یک میلیون و 3۶۲ هزار تن بوده  و این در حالی است که سال 
گذشته صادرات فولاد میانی کشور ۶ میلیون و ۱۶۲ هزار تن 
بوده که کاهش ۱۱ درصدی را نسبت به سال ۹۸ نشان می دهد. 
از صادرات فولاد میانی در سال گذشته، سهم صادرات بیلت و 
بلوم چهار میلیون و ۵۶4 هزار تن و سهم صادرات اسلب یک 
میلیون و ۵۹۸ هزار تن بوده است. صادرات اسلب در سال ۹۹، 
کاهش ۲3 درصدی را تجربه کرده و صادرات بیلت و بلوم، 
۶ درصد کاهش یافته است. برپایه این گزارش، پارسال کل 
صادرات محصولات فولادی کشور ۲ میلیون و ۸3۹ هزار تن 
بوده که نسبت به سال ۹۸، کاهش ۱۸ درصدی نشان می دهد. 
از بین محصولات فولادی، سهم صادرات مقاطع طویل فولادی 
۲ میلیون و ۱۹4 هزار تن بوده و صادرات این مقاطع، در سال 
گذشته ۱7 درصد کاهش یافته است. صادرات میلگرد که 
بیشترین سهم را از میان صادرات کل محصولات فولادی دارد، 
در سال ۹۹ نسبت به سال ۹۸، کاهش ۱۸ درصدی داشته و به 
یک میلیون و ۸3۵ هزار تن رسیده است. صادرات مقاطع تخت 
فولادی نیز با کاهش ۲۰ درصدی در سال ۹۹ به ۶4۵ هزار تن 
رسیده است. با توجه به نیاز داخلی کشور، کاهش صادرات در 
بخش محصولات تخت، کاملا قابل پیش بینی بود. همچنین 
صادرات آهن اسفنجی در سال گذشته با کاهش ۱۱ درصدی به 
۸43 هزار تن رسیده است. نکته قابل تامل این است که در سال 
۹۹، صادرات محصولات فولادی، فولاد میانی و آهن اسفنجی 
همگی نزولی بوده و با وجود رشد قابل توجه تولیدات و رکود 
داخلی در بخش ساختمان، شاهد افزایش صادرات نبوده ایم. 
هرچند بررسی آمار عملکرد صادرات ۱4 شرکت بزرگ فولادی 
کشور در سال ۹۹ حاکی از افت هفت درصدی صادرات نسبت 
به سال ۹۸ است، اما به اعتقاد کارشناسان، فولادسازان در حال 
رهایی از موضوع تنظیم بازار و محدودیت های صادراتی بوده و 
این روند با توجه به بهبود تقاضا و قیمت جهانی فولاد، در ۶ ماهه 

نخست سال ۱4۰۰ افزایشی خواهد بود.

در سال 99 رقم خورد
کاهش 13 درصدی صادرات  فولاد 

 بازارمسکن این روزها در رکود تورمی به سر 
می برد و انتظارات بر کاش قیمت یا ثبات است؛ 

روند این بازار را چطور ارزیابی می کنید؟
بازار مسکن بخشی از اقتصاد و متاثر از کل اقتصاد 
ایران است و  زمان شکوفایی اقتصادی طبیعتا تولید 
مسکن افزایش و در مقابل افزایش تولید، تقاضای 
مسکن هم رشد می کند و بخش مسکن به فعالیت و 
شکوفایی بهتری می رسد. برعکس در دوران رکود، هم 
تولیدکننده ها خیلی مشتاق نیستند که در بازار حضور 
پیدا کنند چراکه افق آینده این بازار برای شان روشن 
نیست و هم تقاضا به دلیل کاهش درآمد و پول در سطح 
جامعه کاهش پیدا می کند. مساله این است که در یک 
دوره  با توجه به جهش تورمی ای  که در کشور اتفاق 
افتاد مسکن هم همراه سایر شاخص ها جهش غیرقابل 
پیش بینی و فوق العاده ای داشت. در حال حاضر بازار 
به یک ثبات نسبی رسیده و مدتی است که صحبتی 
از افزایش نمی شود. به تدریج شاخص های اقتصادی 
نظیر نرخ ارز که اثرگذار در تمامی  شاخص هاست، 
نرخ ارز پس از خیز حباب گونه ای که داشت الان 
آرام آرام در حال کاهش است، با توجه به اینکه مسائل 
بین الملل، اقتصاد جهانی و مراودات خارجی کشور 
تحت تاثیر تحریم ها قرار گرفته است و مذاکرات برای 
رفع تحریم ها به صورت یکجا یا مرحله ای ادامه دارد، 
این انتظار ایجاد شده که با برداشتن تحریم ها کشور به 
منابع بیشتری دسترسی پیدا می کند و فروش نفت هم 
راحت تر می شود. طبیعتا در این زمان گردش پول در 
جامعه بیشتر خواهد شد و فعالیت اقتصادی رونق پیدا 
می کند. به اعتقاد من در این زمان تولید مسکن هم وارد 
فاز جدیدی می شود و تولید مسکن ریشه حل مشکل 
مسکن در کشور است و تا زمانیکه تولید به اندازه کافی 
وجود نداشته باشد با کمبود و افزایش های مقطعی و 
ناگهانی مواجه خواهیم بود. بنابراین من به آینده بازار 
مسکن خوش بین هستم و معتقدم با افزایش تولید 

و افزایش درآمد عمومی  کشور و به تبع آن مردم این 
بازار فعالیت بیشتری خواهد داشت، اما در مورد قیمت 
به هرحال قطعا افزایشی نخواهیم داشت و با کاهش هم 
مواجه خواهیم بود ولی این کاهش به صورت چشمگیر 
نخواهد بود. دلیل آن هم این است افرادی که املاکی 
را با قیمت بالا برای سرمایه گذاری یا زمینی را برای 
ساخت و فروش مسکن خریده اند؛ هرگز حاضر به عرضه 
زیرقیمت خرید نخواهند شد. به هرحال وقتی افزایشی 
پیش می آید و بعد از مدتی این افزایش قیمت، ماندگار 
می شود، تکان دادن این ماندگاری بسیار مشکل است 
چراکه ریشه در مسائل مختلف اجزای تولید مسکن 
خواهد داشت. بنابراین کاهش چشمگیری را پیش بینی 
نمی کنم ولی به طورقطع حداقل در سالجاری انتظار 

افزایش قیمتی را ندارم.
 با توجه به اینکه سال گذشته بیش از 150 
درصد قیمت مسکن افزایش یافت و توانایی 
مردم برای خرید کاهش پیدا کرد، رشد اجاره بها 
شدت گرفت؛ در حال حاضر یکی از معضلات 
جدی هم اجاره بهاست؛ در این باره چه باید کرد؟

ماجرای اجاره و قیمت مسکن متفاوت است اگرچه 
در محاسبه اجاره قیمت ملک یکی از پایه های فرمول 
تعیین اجاره بها محسوب می شود. ممکن است اجاره 
بخشی درآمد مالکان باشد چه بسا برخی به صورت کلی 
با اجاره زندگی می کنند، وقتی تورم بالایی در کشور 
حاکم باشد و مایحتاج مردم رشد چشمگیری دارد، قطعا 
باید درآمدها برای ادامه زندگی بیشتر شود؛ به همین 
دلیل هم مالکان در مقابل کاهش اجاره بها مقاومت 
می کنند. بنابراین تاثیر تورم و افزایش هزینه عمومی 
 کل کشور و مردم به لحاظ معیشتی روی اجاره بسیار 
بیشتر از قیمت مسکن خواهد بود. بنابراین اجاره قابل 
پیش بینی نیست و اگر وضعیت تورم و رشد قیمت ها 
کالاهای اساسی مردم ادامه یابد طبعا با افزایش نرخ 

اجاره مواجه خواهیم بود.

 با این تفاسیر اگر تورم در ماه های آینده 
کاهش پیدا کند و اگر وضعیت اقتصاد کشور ثبات 
پیدا کند، با وجود مقاومت مالکان نمی توان انتظار 

داشت که اجاره بها کاهش یا ثبات داشته باشد؟
وقتی سطح اجاره در یک منطقه افزایش می یابد 
انتظارات مالکان هم افزایش پیدا می کند و توافق با 
آنها مشکل تر می شود. تجربه نشان داده وقتی چیزی 
افزایش جهشی و پرش اساسی پیدا می کند و بعد ها 
چند درصدی کاهش می یابد سروصدای مسئولان برای 
این اتفاق زیاد می شود که مثلا بگویند چه مدیریتی 
صورت گرفته است! درحالیکه مثلا کالایی 4۰ درصد 
گران و پنج درصد ارزان شده است! در مورد اجاره هم 
همین موضوع صدق می کند. همه اتفاقات مثبت 
می تواند درصدی در کاهش اثر بگذارد ولی همیشه 
از قیمت ها سال های گذشته فاصله خواهیم گرفت، 
امیدوارم در بخش اجاره بها هم شاهد ثبات باشیم ولی 
حتما در قیمت مسکن ثبات بیشتری خواهیم داشت. 

 در مورد عرضه ملک و مسکن در بازارسرمایه 
یا بازارکالا؛ صحبت هایی مطرح می شود ولی هیچ 
سازوکاری در این باره وجود ندارد، قبلا هم در 
مورد راه اندازی بازار بورس املاک صحبت شده 
ولی آن هم به سرانجام نرسید، در دنیا چنین 
سابقه ای برای راه اندازی بازاربورس مسکن وجود 
ندارد،  ارائه چنین راهکارهایی که اجراشدن آن 
با علامت سوال وجود دارد؛  چه تاثیری در فرآیند 

بازار خواهد گذاشت؟
معمولا راه حل ها و راهکارها و یکسری ایده ها و طرح 
این موضوع که مسکن در بازاری متمرکز، تحت کنترل، 
مدیریت شده با نرخ های مشخص عرضه شود و تقاضا 
تحت نظارت باشد، شاید در ظاهر جذابیت ایجاد کند ولی 
این راه حل ها چقدر عملی هستند؟ آیا سایر بازار های 
سرمایه و بورس کالای ما موفق بوده اند؟ هرچند که 
این کار غیرممکن نیست، اما نیازمند برنامه ریزی است.

آرمان ملی- محمد سیاح: بازار مسکن تحولات 
عجیبی را پــشت سر گذاشت و پس از مدت ها 
اخباری که درباره رشــد قیمت شنیده می شد 
حالا آمار حاکی از کاهـش قیمت دارد. کاهشی که 
هرچند کم ولی کورسوی امیدی برای متقاضیان 
واقعی مسکن دارد. با این حال تحولات این بازار 
به رکود تورمی ختم شده و این انتظار وجود دارد 
که نرخ ها در این بازار اگر کاهش چشمگیری 
ندارند حداقل به ثبات برسند تا مردم بتوانند 
روی این رویه برنامه ریزی کنند. در همین زمینه 
آیت اللهی،  عطا  با  گفت وگویی  »آرمان ملی« 
کارشنــاس بــخش مسکن داشته که در ادامه 

می خوانید.

عطا آیت اللهی، کارشناس بخش مسکن در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

ثبات قیمت مسکن؟ -به احتمال زیاد

آرمان ملی:  بررسی ها نشان می دهد که هم اکنون 
عرضه بنزین سوپر در اکثر جایگاه ها با کاهش مواجه 
شده است به گونه ای که میزان مصرف این فرآورده 
از 3۰ درصد در قبل از افزایش قیمت به 4 درصد 
رسیده است. درواقع با گران شدن بنزین بسیاری 
از مصرف کنندگان این فرآورده بنزین معمولی را 
جایگزین بنزین سوپر کردند و عملا تقاضای بنزین 
سوپر به سهمیه های ماهانه محدود شد. در این میان 
جایگاه داران نیز نسبت به کاهش تامین بنزین سوپر 
اقدام کردند و این در حالی است که برخی از خودروهای 
وارداتی که ناچار به استفاده از این فرآورده هستند 
برای تایمن نیاز خود در جایگاه های مختلف سرگردان 
بوده، موضوعی که اگرچه جایگاه داران کاهش عرضه 
را تکذیب می کنند اما برخی شنیده ها این کاهش 
عرضه را در نتیجه صادرات این محصول عنوان کرده 
که همگام با کاهش تولید بازار مصرف داخلی را 
تحت الشعاع قرار داده است. بررسی ها نشان می دهد 
ایران اکنون ظرفیت تولید روزانه تا ۱۱۰ میلیون لیتر 
بنزین را در کشور داراست و آن گونه که مدیرعامل 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس اعلام کرده فقط در این 
پالایشگاه 47 میلیون لیتر بنزین با کیفیتی بالاتر از 
یورو ۵ در روز تولید می شود. بنابراین شائبه کمبود 
بنزین سوپر به دلیل ناتوانی در تولید یا افزایش صادرات 
به طورکلی رد می شود. با این حال همچنان این سوال 

مطرح است که کاهش عرضه بنزین سوپر در جایگاه ها 
به چه دلیلی اتفاق می افتد؟ تا پیش از سهمیه بندی 
بنزین و شیوع کرونا، سهم بنزین سوپر از مصرف 
حدود 3۰ درصد بوده که با توجه به کاهش مصرف 
بنزین در یکسال گذشته، این عدد به حدود 4 درصد 
رسیده است. به گفته سخنگوی شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران، بنزین درخواستی از سوی 
جایگاه داران اعم از بنزین عادی یا بنزین سوپر به طور 
کامل تامین می شود. فاطمه کاهی گفت: توزیع بنزین 
سوپر کاهش پیدا کرده زیرا تقاضا برای این بنزین از 
سوی جایگاه داران و مردم پایین آمده است. وی ادامه 
 داد: طبق بررسی های انجام شده، به صورت روزانه 
بنزین سوپر در جایگاه های نواحی غرب و شرق تهران 
توزیع می شود. کاهی تاکید کرد: توزیع بنزین سوپر 
فقط در جایگاه هایی انجام می شود که در فهرست 
توزیع کنندگان بنزین سوپر قرار دارند و شامل همه 
جایگاه ها نمی شود. همچنین اسدا... قلی زاده، رئیس 
صنف جایگاه داران کشور نیز در این مورد تاکید کرده 
از زمان افزایش قیمت بنزین و شیوع کرونا، بنزین 
سوپر با عدم استقبال مردم مواجه شد و تولید و عرضه 
به جایگاه ها هم شیب نزولی داشته است. وی  با اشاره 
به میزان فروش فرآورده های نفتی گفت: به طور کلی 
جایگاه ها در سال گذشته با کاهش 3۰ تا 7۰ درصدی 
فروش مواجه بودند و حتی در ایام عید نیز میزان فروش 

در مقایسه با سال های قبل از کرونا بسیار پایین تر بود 
و این مورد در بنزین سوپر کاهش بیشتری را به دنبال 
داشت. وی ادامه  داد: قیمت بالای بنزین سوپر نسبت به 
بنزین معمولی اصلی ترین عامل عدم استقبال مردم از 
این فرآورده است. از طرفی جایگاه های سوخت به دلیل 
عدم فروش سریع این فرآورده و تبخیر بالاتر آن نسبت 
به بنزین معمولی دچار زیان و خسارت می شوند و حتی 
باید جریمه کسری ناشی از تبخیر بالا را هم بپردازند. 
قیمت بالای بنزین سوپر نسبت به بنزین معمولی و 
سهمیه ای نبودن آن اصلی ترین عامل عدم استقبال 
مردم از این فرآورده است. رئیس هیات مدیره انجمن 
صنفی صاحبان اماکن فروش و عرضه فرآورده های 
نفتی کشور اضافه  کرد: پیگیری های فراوانی برای 
حل مشکلات موجود و برگرداندن عرضه و مصرف 
این فرآورده به حالت نرمال انجام گرفته اما نتیجه ای 

حاصل نشده است.

بـازار  ســرمایــه 
3 مصوبه ای که چراغ بورس را سبز کرد

آرمان ملی: روزگذشتــه بـازارسرمایه در واکنش به 3 
مصوبه دولت که از مجموع بستــه پـیشنهادی سازمان بورس 
به اجرا گذاشته شده مثبت شد به گونه ای  که با رشد ۱۵ هزار و 
۶۸۵ واحدی به کانال یک میلیون ۲۰۲ هزار واحدی بازگشت، 
موضعی که به اعتقاد رئیس سازمان بورس اختصاص یک درصد از 
منابع صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار، رفع ممنوعیت 
نهادهای مالی بازار سرمایه برای استفاده از تسهیلات بانکی و 
اعطای اقامت پنج ساله برای سرمایه گذاران خارجی برای خرید 
سهام بسیار در رشد بازار موثر بوده و احتمالا در صورت تصویب 7 
پیشنهاد دیگر از سوی دولت می توان شاهد بازگشت رونق به بازار 
بود. محمدعلی دهقان دهنوی در مورد پیشنهادات هفت گانه 
دیگر گفت: نخستین پیشنهاد این بود که ۸۰ درصد از درآمد ناشی 
از مالیات نقل وانتقال سهام در سال  ۱4۰۰  در حساب صندوق 
تثبیت وارد شود. دومین مصوبه به منظور ترغیب شرکت های فعال 
در بازارسرمایه این است که چنانچه سود انباشته صرف افزایش 
سرمایه شود، شرکت ها به همان اندازه معاف مالیاتی می شوند. 
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار درمورد سومین مصوبه  افزود: 
شرکت هایی که نسبت به خرید سهام خود و زیرمجموعه هایشان 
در جهت حمایت از بازار با اصول شورایعالی بورس و اوراق بهادار، 
اقدام کنند می توانند تا ۵۰ درصد مبلغ خرید این سهام به عنوان 
امهال مالیاتی در یکسال منظور شود و بخشی از این مالیات را طی 
یکسال نزد خود نگهداری کنند. دهقان با اشاره به اینکه سابق بر 
این، بانک ها و موسسات اعتباری به دلیل مفاد قانون رفع موانع 
تولید امکان سرمایه گذاری در بازار سرمایه را نداشتند، ادامه داد: به 
موجب چهارمین پیشنهاد، بانک ها و موسسات اعتباری می توانند 
از ماده ۱۶ و ۱7 قانون رفع موانع تولید به مدت سه سال معاف 
شوند و از منابع مالی خود از بازار سرمایه حمایت کنند. وی افزود: 
پنجمین مورد این بود که در خواست شد امکان سرمایه گذاری 
صندوق توسعه ملی در بازارسرمایه فراهم شود. طبق اساسنامه 
این صندوق، سرمایه گذاری در بازار پولی و مالی خارجی جزو 
مصارف مجاز شمره شده بود، اما خواسته شد که بازارسرمایه هم 
مشمول موارد سرمایه گذاری صندوق شود. این مورد در دولت 
تصویب شد و امیدواریم در شورایعالی هماهنگی اقتصادی نیز 
تصویب شود. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه 
مطابق ششمین پیشنهاد، درخواست شده تا به صندوق تثبیت و 
توسعه بازار که دو نهاد حمایتی که جز ارکان بازار سرمایه هستند 
اجازه داده شود تا سقف ۲۰ هزار میلیارد تومان اوراق بدهی با 
ضمانت دولت منتشر شود و از محل این منابع سیاست های 
حمایتی از بازار دنبال شود، درمورد هفتمین پیشنهاد گفت: 
افرادی که واحدهای صندوق پالایشی یکم خریداری کرده بودند 
و در این مدت دچار ضرر و زیان شده بودند، ضرر آنها به نوعی 
جبران شود. گفتنی است در بازار روزگذشته بیش از ۶ میلیارد 
و 34 میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 43 هزار و 
74۶ میلیارد ریال دادوستد شد و شاخص کل یا رشد ۱۵ هزار و 
۶۸۵واحدی در کانال یک میلیون ۲۰۲ هزار واحدی قرار گرفت. 
در معاملات دیروز نمادهای فولاد مبارکه اصفهان، ملی صنایع 
مس ایران، صنایع پتروشیمی خلیج فارس، شرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی، فولادخوزستان، شرکت سرمایه گذاری غدیر، 
پالایش نفت اصفهان و معدنی و صنعتی چادرملو بیشترین نقش 

را در رشد شاخص داشتند.

  ماندگاری، نرخ های مسکن را غیرقابل تغییر کرد

رانت20 هزار میلیارد 
تومانی بانک ها از بورس 

عضــو کـمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس شورای اسلامی گفت: بانک های 
دولتــی که در بازار بورس سود بسیاری 
را کســب کرده اند بایــد مــکلف 
به خــرید سهــام در بــازار بــورس 
شــونــد. احسان ارکانی درباره راهکار 
خروج بازارسرمایه از شرایط حال 
حاضر اظهارداشت: بازار بورس روال 
عادی خود را طی می کرد اما سرابی که 
مسئولان از آن برای مردم ترسیم کردند 
باعث هجوم یکباره مردم به این بازار شد. 
وی افزود: یکی دیگر از علل وضعیت 
کنونی بازاربورس بانک ها هستند که با 
رانت اطلاعاتی در زمانی که هنوز بورس 
به اوج نرسیده بود اقدام به خرید سهام 
با قیمت کف کردند و زمانی که قیمت 
سهام به اوج خود رسیده بود سهام را 
به مردم می فروختند. ارکانی گفت: 
بانک ها از محل خرید سهام با قیمت 
کف و فروش آن به مردم در زمان اوج 
قیمت سهام بیش از ۲۰ هزار میلیارد 
تومان سود کسب کردند و پس از فروش 
سهام به مردم، دارایی های خود را از بازار 

بورس بیرون کشیدند.

 تعمیق ساخت داخل 
با محوریت خودكفایی

معــاون امور صنایع وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( وعده داد 
که در سال جاری 3.4 میلیارد دلار 
داخلی سازی انجام و پنجمین میز 
داخلی سازی صنعت خودرو به زودی 
برگزار شود. مهدی صادقی نیارکی 
گفت: توسعه و تعمیق ساخت داخل با 
محوریت خوداتکایی صنعتی، تکمیل 
ظرفیت های  خالی واحدهای صنعتی 
با اولویت افزایش ظرفیت واحدهای 
تولیدی صنایع منتخب وتسریع در 
تامین مواد اولیه مورد نیاز صنایع از 
جمله مهمترین برنامه های اجرایی 
در سالجاری است. وی همچنین از 
داخلی سازی  برای  برنامه ریزی 
سه میلیارد و 4۰۰ میلیون دلار 
داخلی سازی در سالجاری در راستای 
سیاست های تحقق نهضت ساخت 
داخل خبر داد و گفت: سال گذشته 
نیز سه میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار 
داخلی سازی توسط واحدهای صنعتی 

سراسر کشور صورت گرفته است.

صادرات و کاهش تولید دلیل کمبود نیست
کاهش عرضه »بنزین سوپر« برای جلوگیری از زیان تبخیر


